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Vážení členové okresní organizace,  

                   náš včelařský rok je u konce, včelstva jsou zazimována a nás čeká poslední 
ošetření včelstev. Matky přestávají plodovat, roztoči se soustředí na poslední zbytky 
plodu a my čekáme na období bez něj, kdy je ošetření nejvhodnější. To nastává ve druhé 
půli prosince a po vánocích matky opět začínají klást. Ti co ošetřují Varidolem, musí 
udělat několik ošetření po sobě, aby zachytili ty roztoče, kteří byli na zavíčkovaném 
plodu. Ti pokrokoví kteří léčí organiky, používají kyselinu mravenčí v tomto období 
udělali dobře, protože včelstva v říjnu a listopadu již tak nevětrají a páry kyseliny jsou 
v uličkách ve vyšší koncentraci než v sezóně. Kyselina mravenčí působí částečně i na 
roztoče pod víčky. Bohužel i ten, kdo poctivě ošetřil nemá vyhráno. Říjen byl teplý, 
včelstva létala a tak zejména silná včelstva si přinesla další roztoče z okolí. Jak je to 
možné? Pouze tak, že jsou v doletu včelaři, kteří mají včelstva nedostatečně ošetřená, 
tedy s roztoči. Co se dá dělat? Jediné řešení je poctivé ošetření včelstev ve stejném 
termínu, a to je stálý problém. Je všeobecně známo, že poctivě ošetřená včelstva na 
odlehlém stanovišti mají mnohokrát méně roztočů než stejným způsobem ošetřená 
včelstva v obci, kde je více stanovišť. Tím je řečeno vše. Takže tato ošetření už nemají 
vliv na současný zdravotní stav, tímto ošetřením pouze likvidujeme poslední roztoče, 
kteří přezimují a chystají se na příští sezónu. A co je nového ve svazu. Jistě sledujete náš 
časopis a víte, že Republikový výbor rozhodl o zvýšení příspěvků. Na některé včelaře tato 
zpráva působí jak červený hadr na býka, nicméně je třeba si uvědomit, že pokud chceme 
zachovat vydávání časopisu jako součást členství, není jiné cesty. Kdybychom vydávali 
časopis jako volně prodejný, tedy nebyl by součástí členství, podléhal by zdanění a jeho 
cena by byla o třetinu vyšší. Každý z nás vidí, že se vše okolo nás se zdražuje, tato vláda 
omezuje podporu spolků a bohužel se financí nedostává.  

mmmmmmmmmmmmmmStanislav Doležel, předseda Okresní organizace Kroměříž 

 



 

A zase příspěvky…. 

                Vážení  polovině října jsem se zúčastnil aktivu Okresní organizace Uherské 
Hradiště. Dovolte mi, abych se s vámi podělil o své zážitky. Samozřejmě se na mne 
obraceli účastníci s různými otázkami, připomínkami a názory. Část diskuze se točila 
okolo příspěvků, někdy se to u některých jedinců blížilo hysterii a mi to připadalo, že 
zaplacení příspěvku je pro plátce až likvidační. Naopak mnozí si kupují časopis Moderní 
včelař za roční předplatné 814 Kč, někteří slovenský časopis Včelár za 750 Kč či Dymák za 
900 kč, aniž by se pozastavovali nad jejich cenou. Holt každý člověk má jiné priority. 

                 Na aktivu se jeden účastník pozastavoval nad těmito diskutujícími, pro něž bylo 
jediným problémem zvýšení příspěvků. Řekl, že on je kynolog, zúčastnil se přednášky, na 
kterou si pozvali špičkového lektora, kde za čtyřhodinovou přednášku zaplatil každý 
účastník 1500 Kč. Na můj dotaz kolik účastníků tam bylo mi sdělil, že 20 a nikdo z nich se 
nad cenou nepozastavoval.  

                 Na tomto aktivu přítel Kalenda ze Zlína nabídl možnost účasti na přednáškách, 
které pořádá místní univerzita v Uherském Hradišti a zve si špičkové odborníky od nás i 
ze zahraničí. Tyto přednášky probíhají jednou za měsíc a na dotaz jaká je cena nám přítel 
Kalenda sdělil, že letos to je 990 Kč za přednášku a na rok 2024 to ještě neví.  
Mimochodem v zahraničí je běžné, že se za vše platí. 

                  Po ukončení aktivu jsem se ještě chvíli bavil s tímto včelařem – kynologem a 
jeho názor mne zaujal. Je to čilý důchodce, možná i díky svému pozitivnímu myšlení. Má 
79 let. Řekl mi, že se diví některým účastníkům, že jim vadí příspěvek 600 Kč. Pokusím se 
ho ocitovat: „Já jsem členem kynologického klubu. U nás noví zájemci o členství zaplatí 
1000 Kč, dále 1000 K činí roční členský příspěvek a navíc každý člen musí odpracovat 
ročně 10 hodin brigády, nebo místo toho zaplatit 1000 Kč. Samozřejmě mne stojí dost 
peněz krmení psa a také za účast na zkouškách platím nemalé peníze. Chovám i poštovní 
holuby a zde je členský příspěvek zanedbatelný vzhledem k ostatním nákladům. Jenom 
za krmení dám spoustu peněz. Také platím za účast na závodech, a když se mi nevrátí 
holub ze závodů, je to pro mne ztráta minimálně 1000 Kč. Kromě toho platím – na rozdíl 
od včelařů – za odborné časopisy. Proto mi připadá diskuze o příspěvku 600 Kč směšná. 
Pes i holubi mne stojí peníze a kromě radosti z nich žádný užitek nemám. Za to ze včel 
mám kromě radosti med, a když si uvědomím, že za výhody ze členství ve Svazu jako je 
servis a časopis „dám“ svazu 3kg med, který mi včely přinesou, připadají mi diskuzní 
příspěvky některých účastníků za výplod choré mysli. Že už se nejedná o zvýšené tři 
stovky ale o téma, kterého se drží jako klíště.  Na rozdíl od mých ostatních koníčků mi 
včely kromě radosti přinášejí podstatný užitek a výše příspěvku mi opravdu v hlavě 
neleží.“ Tolik z názoru, který mne opravdu zaujal.  

 



 

                   Skoro mi to připadá, že někteří kritici Svazu se chytli tématu a rozdmýchávají 
negativní nálady a snaží se práci funkcionářů Svazu očernit. Já osobně a stejně moji 
kolegové funkcionáři na různých úrovních od ZO přes OO až po RV své funkce 
vykonáváme, protože chceme něco pro Svaz, potažmo pro naše členy, udělat, výhody ze 
členství zachovat a pokud možno rozšířit. A takových lidí znám spoustu. Věnujeme tomu 
čas, který nám nic nevydělává a ti, kteří jsou v pracovním procesu, tomu dokonce věnují 
i část své dovolené. Proto nás mrzí kritika některých členů, kteří se drží jakéhokoli 
tématu, kterým mohou naši práci zpochybnit, či dokonce očernit. A někdy mi některé 
takzvané kauzy připadají opravdu zástupné. Ano, jistě se v naší práci najdou i chyby, jistě 
se vyskytují i lidé, kteří se snaží ze všeho vytěžit nějaký prospěch jenom pro sebe. 
Kdybychom se nedopouštěli chyb, byli bychom andělé. Ale za sebe mohu říci, že ve své 
funkci jsem se dostal do kolektivu, který se snaží posunout Svaz dále jak po odborné, tak 
i po materiální stránce. Každý člen by si měl dát na svou misku vah pozitiva i negativa. 
Bohužel, někteří zarputilí kritici Svazu vidí jen ta negativa a jejich povaha jim nic jiného 
nedovolí. Já osobně se snažím vidět pozitivní věci, i když vím, že jsou věci, kde máme 
rezervy. Ale vždy je co zlepšovat. Třeba komunikaci. Člověk není nikdy se vším 
spokojený.  mmmmmmmmmmmmmmmmmmmmm                                 
mmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmmFrantišek Rudý 

 

 

Včelařská výstava v Banské Bystrici                                                                                                               

                   Členové naší Okresní organizace byli počátkem října pozváni na Včelařskou 
výstavu spojenou s přednáškami v Banské Bystrici, která se konala 16. září. Ubytováni 
jsme byli v internátě SOŠ pod Banošom. Samozřejmostí této akce je spousta prodejců 
nejrůznějších včelařských potřeb. Bohužel, naše nabídka se nesetkala s velkou odezvou. 
U některých členů je jedinou aktivitou v ZO odebrání léčiv a u někdy i návštěva členské 
schůze. Podle toho také mnohdy vypadá náš boj s varoázou. Je to škoda pro ně samotné, 
ale mnohdy se jejich nezájem projeví i na okolních včelstvech tím, že se nedokážou 
domluvit na koordinovaném léčení ve stejnou dobu.  Takové akce jsou nevšední zážitek 
a vždy se na nich dovíme nové a zajímavé informace. A navíc každého účastníka 
ohromně nabijí pozitivní včelařskou energií. Do Banské Bystrice se vydalo 8 včelařů 
z našeho okresu, někteří z nich ji absolvovali již v minulém roce. Akce se konala ve stření 
odborné škole pod Banošom. Její ředitel Pavel Fiĺo je zároveň i předseda Slovenského 
svazu včelařů, takže včelařina je tam vidět všude.  Pavel Fiĺo spolupracuje s naší 
Tauferovou veterinární školou v Kroměříži, kterou navštěvuje. Jeho přednášky mají 
vysokou úroveň a pokusíme se pro naše členy jeho přednášku uskutečnit. Tato akce se 
v B.Bystrici koná každoročně a v příštím roce ji navštívíme znovu.  Těšíme se, že váš 
zájem bude větší a naši včelaři si rozšíří znalosti a získají nové postřehy i známosti.   



 

 

Portál včelaře 

Vážení přátelé, 

jako první máte možnost vyzkoušet Portál Včelařství, který pro Vás v průběhu měsíce 
září spouštíme v testovací verzi, na portálu již delší dobu pracujeme. Přes portál Vám 
bude všude k dispozici nejen on-line verze časopisu Včelařství, ale také další 
funkcionality, z nichž některé již jsou naprogramované, další připravujeme. 

Portál včelaře má především pomáhat členům ČSV najít co nejvíce informací na jednom 
místě. Český svaz včelařů se tak stále modernizuje a přesouvá do digitálního věku, aby 
byl i v současné době blíže své členské základně, pomáhal Vám zvyšovat úroveň péče o 
svá včelstva, a zároveň usnadňoval přístup k informacím. Portál je přehledný, uživatelsky 
příjemný a lehce ovladatelný. 

Na portálu nyní naleznete: 

 své údaje s možností požádat o jejich editaci, 

 údaje o své ZO, kontakt na důvěrníka/y, 

 on-line časopis Včelařství, 

 výsledky vyšetření včelstev, 

 náhled do veřejné části LPIS – Portál farmáře, na Vaše stanoviště. 

Časem rovněž plánujeme spustit i další moduly, např. on-line požadavek na léčiva, 
ankety, mapa prodejců medu (převedení z webu pod portál), kalendář akcí (akce ZO, 
termíny pro odevzdávání formulářů nebo odevzdání vzorků, vzdělávací akce, kulturní 
akce apod.), aby Vám nic důležitého neuteklo, případně bonusový program u našich 
partnerů pro členy svazu a další. 

Vyzkoušejte si portál již nyní v jeho testovací verzi, upozorněte na případné nedostatky, 
nebo nám sdělte své nápady k dalšímu vylepšení. Se systémem, jeho funkcionalitami a 
benefity budeme členskou základnu postupně blíže v následujícím období seznamovat 
na webu a v časopisu. Více na: https://www.portalvcelarstvi.cz/login 

 

 

Elektronická forma časopisu 

Připravuje se elektronická forma časopisu. Naši  členové si budou moci vybrat, zda chtějí 
časopis Včelařství v současné papírové podobě nebo elektronické, kterou si přečtou na 
portálu včelaře. Budou tam mít všechna čísla časopisu Včelařství za posledních 24 
měsíců.  Starší ročníky jsou volně dostupné na stránkách našeho Svazu.  Jak to bude 
vypadat si můžete již nyní prohlédnout na https://www.vcelarstvionline.cz/ 

 



Placení členských příspěvků 

Členské příspěvky na rok 2024 musí být doručeny na ústředí do 30.11. 2024. Na základě 
stavu členské základny se zajistí příslušný počet výtisků časopisu Včelařství na příští rok, 
takže časopis dostane pouze ten člen, jehož příspěvky na Svaz dorazily. Pokud příslušná 
ZO sice příspěvky vybere ale zavčas neodešle, bude to bohužel problém. Věnujte tomu 
prosím pozornost. 

První záchyt sršně asijské v ČR v okolí Plzně 

Téma výskytu sršně asijské v ČR hýbe nejen včelařskými sociálními sítěmi. Ukázalo se, že 
je to problém nejen včelařů, ale všech občanů ČR, Ministerstva životního prostředí ČR, 
Agentury ochrany přírody ČR a Hasičské záchranné služby. Důležité je nebezpečí 
nepodcenit. Všímat si okolí stanovišť a hnízda aktivně vyhledávat. Je jisté, že 
odstraněním jediného objeveného hnízda invaze tohoto nepůvodního invazivního druhu 
neskončila. Shromáždili jsme pro vás ty nejdůležitější dostupné informace a materiály 
zde. Další články a dokumenty budeme postupně doplňovat. Pracujeme také na 
vzdělávacím programu s tímto tématem pro naše včelaře. Více informací na stránkách 
Svazu. https://www.vcelarstvi.cz/dokumenty-cms/1024-srsen-asijska-prirucka.pdf 

Závěrem pár slov…                                                                                                                
Vážení přátelé, uvítáme vaše podněty, připomínky a názory. Náš okres má největší 
počet zástupců ve vedení svazu, proto se na nás s důvěrou obraťte se svými podněty. 
Chceme svaz přes současné nepříznivé podmínky udržet na úrovni a posunout dál. 
Vedení svazu je nástrojem vůle členů, ne nástrojem zvůle proti nim. Všichni naši 
členové mají právo účastnit se na svazové práci od ZO, přes Okresní organizace až po 
nejvyšší funkce ve svazu. Bohužel, většina kritiků svazu pro svaz nedělá nic, jenom 
poukazuje na nedostatky a nenechá na nikom suchou nit. Ať si každý položí otázku, co 
bychom chtěli zlepšit a co mohu pro to udělat já? Můžeme začít příspěvkem do našeho 
Zpravodaje, do Včelařství, organizovat koordinované ošetření včelstev ve stejném 
termínu ve svém okolí, vzít funkci v ZO, OO nebo v RV.  

 

 



 


